

技术及应用

CR-39探测器对 α 粒子入射角度和能量响应的实验研究

卓维海, 陈波, 李德红, 季华钧

复旦大学 放射医学研究所, 上海 200032

收稿日期 2008-6-30 修回日期 2008-7-22 网络版发布日期: 2008-9-20

摘要 为掌握固体径迹探测器CR-39对 α 粒子的入射角度和能量响应特性, 通过建立1个可调节 α 粒子的入射角度和入射能量的 ^{241}Am 源照射系统, 进行了不同入射角度和入射能量的 α 粒子照射CR-39探测器的实验研究, 比较了不同照射条件下的径迹密度。实验结果表明, CR-39对 α 粒子的能量响应下限约为0.5 MeV, 对入射角度响应的上限约为 70° 。本研究结果可为优化设计测氡的扩散杯(瓶)、提高其对氡的探测效率等提供科学的指导依据。

关键词 [CR-39探测器](#); [\$\alpha\$ 粒子](#); [角度响应](#); [能量响应](#); [氡](#)

分类号 [TL818.7](#)

Experimental Study on CR-39 Response to Alpha Particles With Different Incident Angles and Energy

ZHUO Wei-hai, CHEN Bo, LI De-hong, JI Hua-jun

Institute of Radiation Medicine, Fudan University, Shanghai 200032, China

Abstract In order to grasp the angle and energy responses of allyl diglycol carbonate (CR-39) detector to incident alpha particles, a ^{241}Am irradiation system which was allowed to adjust the incident angles and energies of alpha particles was set up. Through the experiment and comparison of the track densities in different irradiation conditions, it was found that the CR-39 detector is sensitive to those alpha particles with incident energies larger than 0.5 MeV and incident angles less than about 70° . The results are helpful for the optimizing design of diffusion chamber for airborne radon measurements with CR-39 detectors.

Key words [CR-39 detector](#) _ [\$\alpha\$ particle](#) _ [angle response](#) _ [energy response](#) _ [radon](#)

DOI

通讯作者

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(440KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中包含“CR-39探测器; \$\alpha\$ 粒子; 角度响应; 能量响应; 氡”的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [卓维海](#)
- [陈波](#)
- [李德红](#)
- [季华钧](#)